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Neděle 23. po sv. Trojici 
1Sam10,1-16 
20.11.2022 

 
 
 
 

Pozdrav: 

Milost vám a pokoj od toho, který jest, který byl a který přichází,  
našeho vzkříšeného Pána Ježíše Krista. 

 
 
 

Introit:  

Odvrať svou tvář od mých hříchů, zahlaď všechny moje nepravosti.  
Stvoř mi, Bože, čisté srdce, obnov v mém nitru pevného ducha.  

Jen mě neodvrhuj od své tváře, ducha svatého mi neber!  
Dej, ať se zas veselím z tvé spásy, podepři mě duchem oddanosti. 

 
  
 

Píseň: 84 

Čtení: 1Kr21,1-13 

Píseň: 395 
 
 
 

Kázání: 1Sam10,1-16 

 Aj, teď pomazal tě Hospodin nad dědictvím svým za vůdce. Samuel je jen nástrojem 
Hospodina, který ustanovil vůdce – tedy vévodu – nad dědictvím svým. Bůh se nezříká svého 
dědictví. Bůh se nezříká toho, co mu po právu náleží. Bůh se nezříká nás. 

Dědic je ten, kterému možná spadlo do klína nějaké jmění, nějaký majetek. Zbylo vůbec 
z Izraele nějaké dědictví? O jakém dědictví se zde mluví? 

Za své dědictví může člověk položit život, tak jako Nábot. Může se ho zříct. Po právní 
stránce nejde dědictví užívat, když se jej zřekneme. Dědictví může člověk promrhat, rozházet, 
nemít z něho žádný užitek. To po Abrahamovi zbylo mohutné dědictví. Naplnilo se proroctví: 
bude vás jako písku, jako hvězd, jako prachu. Tak takové dědictví spravuje Bůh. 

Na druhou stranu je tu ten, který zanechal dědictví. Zanechal něco, co stojí za to, nebo 
bude muset mnoho investovat, aby dědictví vůbec mělo nějakou cenu. A Bůh se rozhodl do 
nás investovat. 

Podle svědka víry jsme dědictvím Hospodinovým, tak jako lid Izraelský. Církev je 
dědictvím Kristovým. Kolik jsme toho pro dědictví Kristovo učinili, aby se nerozmělnilo? Kolik 
z dědictví Kristových jsme promrhali a lehkovážně prodali? Věřím, že jsme z dědictví Kristovy 



Neděle 23. po sv. Trojici, 1S10,1-16 - 2 - 20.11.2022 

církve nejen brali. Mnoho jsme z tohoto dostali a Bohu díky za to. Věřím též, do dědictví 
mnoho z nás investovalo, mnoho obětovalo. A opět Bohu díky za to. 

Saulovi je tedy na jeho bedra vloženo dědictví Hospodinovo. Z vyprávění předešlých 
kapitol víme, že dědictví Hospodinovo, Izrael, je rozdrobený, roztroušený, promíšený 
s všeličíms. Z našeho vyprávění též víme, že v místech, která patří benjamínovcům – Boží 
pahorek – na kterém jsou pelištejská výsostná znamení, patří pravděpodobně Pelištejcům. 

V městě Božím jsou tedy nepřátelé Boží – Pelištejci, pravděpodobně tam i vládnou. 
Ustanovit na pahorku Božím vládu Hospodina je nelehkým úkolem, jenž čeká Saula. Dá se 
vůbec tento boj nějak se ctí a pokojnou cestou vybojovat? 

 Nevím, ale věřím, že dá, pokud Saul si bude vědom toho, že Bůh, Hospodin zástupů, je 
s ním. Jak to poznat, jak vědět, že dědictví Hospodinovo spravujeme dobře a moudře? Jak 
vědět, že dědictví Hospodinovo rozmnožujeme a nikoli promrháváme? 

 Saul dostává tři znamení, která by mu mohla pomoci v orientaci v nelehkém úkolu 
vévody nad Izraelem. 

 Tvůj otec již nedbá o to, co je s oslicemi, ale má obavu o vás. Znamení prvé, budoucí 
vévoda Izraele se může opřít o svou rodinu. Má své blízké, kteří se bojí o jeho život. Jistě se za 
něj modlí, jistě vzývají Hospodina, aby při Saulovi stál samotný Bůh a jeho hledání nejen oslic, 
ale i cesty Hospodinovy bylo úspěšné. 

 Tam tě zastihnou tři muži (totiž u božiště Táboru), putující k Bohu do Bét-elu. Tři dary: 
kůzlata, bochníky chleba, víno. Tři dary, které tito muži chtějí obětovat jako vděčnost Bohu. 
Jako by svědek víry Saulovi, ale především nám, naznačoval: Máte z čeho brát, maso je 
projevem bohatství, chleby pokrm věčný a víno jako znamení občerstvení. Saul se nemusí bát, 
že nebudou ti, kteří vzývají Boha, a že bude nouze, která nutí lidi dělat prapodivné věci. Jako 
by svědek víry říkal: jste sytí, napojení a posilnění na život v zemi zpřísahané, v Božím 
království. 

 Znamení třetí: Vtom se tě zmocní duch Hospodinův a upadneš do prorockého vytržení 
s nimi (totiž s proroky v prorockém vytržení), a změníš se v jiného muže. Na tak veliký úkol, 
který čeká Saula, nestačí, aby Hospodin byl s ním. I s námi je Bůh a moc dobře víme, jak to 
někdy s námi je. S člověkem může být Bůh, a přesto jeho srdce, jeho nitro není hotovo Boha 
přijmout. Jeho svobodná vůle se příčí Bohu sloužit, jeho chválit a velebit. Ano, máme 
svobodnou vůli na Boží zavolání říci ne. Máme svobodnou vůli se obrátit k Pánu Bohu zády. 
Máme svobodnou vůli odmítat Ježíše Krista jako svého Spasitele a hledat si své spasitele, libé 
našemu srdci. 

 Saul dostal tři znamení. K dobrému vládnutí potřebuje vztahy péče mezi svými blízkými 
to je to prvé. Druhým znamením je bohatství darů, které jsme dostali a můžeme je obětovat 
s radostí Bohu. Třetím znamením je nejen Boží přítomnost, ale i změněné srdce Saulovo, díky 
kterému může konat skutky záchrany pro Izrael. 

 Pane, děkujeme ti, že jsme ukotvení ve vztazích s těmi nejbližšími. Pane děkujeme ti, 
že smíme přijímat z tvých bohatých darů. Prosíme, ty sám změň naše srdce.  

Amen. 
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Píseň: 679 
 
 

Poslání:  

Blahoslavení čistého srdce, nebo oni Boha viděti budou. 
 
 
 

Požehnání:  

Pokoj Boží, převyšující všechno naše pomyšlení, 
 hájiti bude srdcí i myslí vašich v Kristu Ježíši. 

 
 
 

Píseň: 418 
 


